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Mi kerül ezen ennyibe?
Sokan állítják, a fesztiválok 
országa vagyunk az egy főre 
eső fesztiválok éves száma 
alapján. Ezt én sem megerő-
síteni, sem megcáfolni nem 
tudom. Lehetséges, hogy így 
volt ez 10 éve, lehet, hogy 
ma már ez nincs így.  Az 
elmúlt egy-két évtizedben 
azt tapasztaltam, hogy fesz-
tiválnak neveztek mindent, 
aminek valami nevet adtak 
és ilyen-olyan programokat 
pakoltak a szervezők egy-
más után. Pedig egy fesztivál 
attól lesz fesztivál, ha sajá-
tos, semmivel össze nem té-
veszthető hangulatot áraszt 
és egyedi programokat kínál 
napokon át. Szerencsére a 
tapolcai Pisztráng és Bor-
fesztivál nem a mondvacsi-
nált, vagy felülről kiagyalt 
fesztiválok közé tartozik. 
Tematikája, hangulata, 
speciális zenei kínálata, a 
helyszínnek is köszönhető-
en semmihez sem fogható 
egyéni íze van. Talán nem is 
kell a tapolcaiaknak bizony-
gatni, hogy miért, de az ide-
érkezőknek végképp nem. 
Szomorkodni azon, hogy 
mennyit ér a pénzünk, ami-
kor fizetni kell a parázson 
sült pisztrángért, érthető, 
de leginkább megboldogult 
Márkus László 1970-s évek 
végi klasszikus  kabaré jele-
netét idézi fel bennem:  „...
Mi kerül ezen a fotelon 7200 
forintba?...” /Töreky László/ 

JEGYZETPisztrángfesztivál ismét

Őszi napsugár, kellemes hőmérséklet, szél és esőmentes időjárás fogadta a Pisztráng és Borfesztivál megnyitójá-
nak vendégeit, árusait és fellépőit a Malom-tónál szeptember 27-én. Tapolca legszebb része immár 12. alkalom-
mal adott otthont az elmúlt évtizedben országos hírnevet szerzett gasztronómiai és zenei eseménysorozatnak... 
Cikkünk a 4. oldalon A pisztrángfesztivál tovább öregbítette városunk hírnevét címmel olvasható...

Török emlékművet avattunk a történelmi megbékélés és a testvérvárosi kapcsolat szellemében
A törökországi Çanak-
kale város és Tapolca 
között 2018-ban kötött 
baráti együttműködés 
megerősítése és fejlesz-
tése, illetve a két város 
közötti baráti kapcsolat, 
a kölcsönös tisztelet, il-
letve a közös történelmi 
örökség megbecsülése 
céljából, Tapolca Város 
Önkormányzata egy 
emlékmű felállítását 
kezdeményezte a közel-
múltban.

A bazaltoszlopra rögzí-
tett gránit emléktáblát 
szeptember 28-án, szom-
baton délelőtt avatták 
fel a régi városi temető 
melletti Katonai Em-

lékparkban Tapolca és 
Çanakkale polgármeste-
re, a török önkormány-
zati küldöttség és helyi 
városi képviselők jelen-
létében. Az eseményen 
Hangodi László törté-
nész, főmuzeológus fog-
lalta össze a két nép, a 
két város történelmi kap-
csolódási pontjait a kö-
zépkortól egészen a XX. 
század nagy háborúinak 
időszakáig.
A kétnyelvű vésettel ellá-
tott emléktáblán Mustafa 
Kemal Atatürk katonai 
hős és államférfi, a Török 
Köztársaság első minisz-
terelnökének gondolatai 
olvashatók:
Mindazok a Hősök, kik 

vérüket ontották és életü-
ket vesztették!
Most már egy barátságos 
haza földjében feksze-
tek. Aludjatok békében 
és nyugalomban! Szá-
munkra nincs különbség 
katona és katona között, 
hisz egymás mellett nyu-
gosztok a mi harcosaink-
kal. Anyák, akik messzi 
földről küldtétek fiaitokat 
háborúba! Szárítsátok fel 
könnyeiteket! A fiaito-
kat a szívünkbe zártuk. 
Békében vannak és béké-
ben fogják örök álmukat 
aludni. A mi fiainkká is 
váltak azok után, hogy 
életüket adták ezen a föl-
dön.
Mustafa Kemal Atatürk

Muharrem Erkek Çanakkale polgármestere és Dobó 
Zoltán koszorút helyeznek el az új emlékműnél F: tl
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Hat napirendi pontot 
tárgyalt meg a város kép-
viselő-testülete a szept-
ember 26-i nyilvános 
ülésen, ahol egyperces 
néma főhajtással emlé-
keztek meg a napokban 
elhunyt Lengyel József 
képviselőről (2002-2006 
között volt tagja Tapolca 
önkormányzatának). A 
korábbi testület egyéb-
ként ebben a felállásban 
utoljára hozott dönté-
seket, hiszen október 
közepétől már a 2024-es 
helyhatósági választáso-
kon eredményes képvi-
selőké lesz a főszerep.

Szerdán az illetékes bi-
zottságok minden kü-
lönösebb vita nélkül, 
egyhangúlag fogadták 
el az előterjesztéseket, a 
csütörtöki testületi ülés 
is hasonlóan nyugodt 
mederben folyt. A “Be-
számoló a polgármester 
és az alpolgármesterek 
fontosabb tárgyalásairól, 
valamint a képviselő-
testület lejárt határidejű 
határozatainak végrehaj-
tásáról” című napirendi 
pontot érintően került 
szóba az Y házaknál tör-
tént robbanás, illetve 

erkélykorlát leszakadás 
témája, továbbá az azok-
kal kapcsolatos műszaki 
egyeztetési folyamat.
Dr. Décsey Sándor kép-
viselő érdeklődésére 
válaszolva Dobó Zoltán 
polgármester azt mond-
ta, hogy az erkélykorlát 
leszakadásához vezető, 
az acélszerkezetet érintő 
korrózió meglátásuk sze-
rint az összes Y épületet 
érinti, ezért a társasházi 
képviselők mindegyikét 
találkozóra hívták. – Arra 
kértem az érintett közös 
képviselőket, hogy vizs-
gáltassák meg az erkélyek 
vasalatának csatlakozási 
pontjait, hiszen minden 
előjel nélkül megtörtén-
het a baj. Ennek ők ele-
get is tettek, ahol javítani 
kell, ott megteszik, szá-
mos helyen viszont nem 
találtak hibát. Mivel eze-
ket az épületeket a hajda-
ni ZÁÉV, gyakorlatilag az 
állam építette, ezért meg-
kértem Navracsics Tibor 
területfejlesztési minisz-
tert, a térség országgyű-
lési képviselőjét is, hogy 
segítsen forrásokat fel-
kutatni az Y társasházak 
műszaki problémáinak 
megoldására – mondta a 

polgármester.
Támogatták a képvise-
lők a város márciusban 
megalkotott költségvetési 
rendeletének módosítá-
sát. A város bevételeinek 
és kiadásainak főösszege 
így 8 milliárd 116 millió 
816 ezer forintra válto-
zott. Az új, a tervezettől 
eltérő gazdasági esemé-
nyeket is magába foglaló 
költségvetési rendeletet a 
testület, korábban pedig a 
bizottságok is egyhangú-
lag megszavazták.
Elfogadták a képviselők 
azt a törvényességi felhí-
vásról szóló tájékoztatást, 
amely az üzemképtelen-
nek minősülő gépjármű-
vek közterületen történő 

tárolásának, elszállításá-
nak és hasznosításának 
szabályairól szóló 2/2024. 
(II.19.) önkormányzati 
rendelettel szemben ér-
kezett. Elhangzott, közte-
rület-felügyelet felállítá-
sával tudna megfelelni a 
város a törvényi követel-
ményeknek, ennek lehe-
tőségeit vizsgálják majd. 
Dobó Zoltán polgármes-
ter felhívta a figyelmet 
arra, hogy az utcán tárolt, 
parkolóhelyeket indoko-
latlanul lefoglaló “rom 
járműveket” a jövőben is 
elszállítják, annak költsé-
geit pedig megfizettetik a 
tulajdonosokkal.
... Folytatás a 3. oldalon 
Téma volt.... címmel...

Utoljára hozott döntéseket az elmúlt önkormányzati 
ciklus képviselő-testülete

Egyperces néma főhajtás az elhunyt képviselő emlékére 
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...Folytatás a 2. oldalról...
A helyi közösségi közle-
kedésről szóló 2023. évi 
és 2024. első félévi beszá-
molókat is viták nélkül fo-
gadta el a testület. A helyi 
buszjárat üzemeltetése az 
előterjesztésben foglaltak 
szerint 2024 első félévé-
ben összesen 32 millió 455 
ezer forintba került, hozzá 
a város 21 millió 767 ezer 
forint támogatást biztosí-
tott. Elhangzott, a buszok 
kihasználtsága rendkívül 
alacsony, egyre keveseb-
ben veszik igénybe a tö-
megközlekedést, de annak 
fenntartása egyre többe 
kerül. Puskás Ákos alpol-
gármester kiegészítve az 
elmondottakat hozzátet-
te, 2024 májusában indí-
totta újra a hétvégi helyi 
buszokat a város, azóta 
utasszámlálást is végeznek 
a sofőrök. – Járatonként, 
a 103-110 személyes bu-
szokon nem éri el a négy 
személyt az átlagos kihasz-
náltság – hangsúlyozta.
A törökországi Canakkale 
Tapolca testvér-települése. 
A város képviselő-testülete 
most hozzájárulását adta 
(a történelmi megbéké-
lésről szóló, magyar-török 
feliratú) márványtáblával 
ellátott bazalt emlékmű lé-
tesítéséhez, amely a Kato-
nai Emlékparkban kaphat 
állandó helyet a közeljövő-
ben.

A Szociális és Egészség-
ügyi Alapellátási Intézet 
Család- és Gyermekjóléti 
Központ telephelyének és 
a Tapolcai Szociális Alap-
szolgáltatási Intézményi 
Társulás társulási megálla-
podásának módosítását is 
egyhangú igennel támogat-
ták a város önkormányzati 
képviselői. A döntéssel Ta-
polca Város Önkormány-
zata Képviselő-testülete 
hozzájárult ahhoz, hogy 
néhány pontban módo-
sítsák az alapszerződést, 
illetve a Tapolcai Szociális 
Alapszolgáltatási Intézmé-
nyi Társulás által fenntar-
tott Szociális és Egészség-
ügyi Alapellátási Intézet 
Család- és Gyermekjóléti 
Központ telephelyét a 8300 
Tapolca, Kossuth u. 2. 
szám alatti, önkormány-
zati tulajdonú ingatlanba 
bejegyezzék. Az indoklás 
szerint, a Tapolca Hősök 

tere 15. szám alatti ingat-
lan rossz műszaki állapota 
miatt a továbbiakban alkal-
matlan a központ szolgál-
tatásainak nyújtására, ezért 
volt szükséges a telephely 
módosítás.
A napirendi pontok elfo-
gadását követően, Dobó 
Zoltán köszönetet mondott 
mindazoknak a személyek-
nek, akik képviselőként, 
hivatali munkatársként 
vagy a helyi médiát kép-
viselve az elmúlt öt évben 
kritikáikkal, tanácsaikkal, 
döntéseikkel segítették a 
város önkormányzatának 
munkáját. A lakosságot 
pedig arra a kérte a pol-
gármester, hogy továbbra 
is kísérjék figyelemmel az 
önkormányzat munkáját, 
tegyék meg írásban vagy 
szóban észrevételeiket ez-
zel is támogatva a város 
működését és fejlődését. 
             /Írás, fotó: Töreky L./ 

Téma volt a helyi közösségi közlekedés is

Az Y -okat érintő műszaki problémák megoldásra várnak

Tapolca és a mindenko-
ri városvezetés már há-
rom évtized óta építi a 
barátság jegyében a test-
vérvárosi és partnervá-
rosi kapcsolatrendszerét. 
Mindez a közelmúlt és a 
jelen idő szép példáinak 
egész sorát foglalja ma-
gába. E kapcsolatrendszer 
a szomszédos Sümegtől 
Olaszországon és Német-
országon keresztül Finn-
országig behálózzák Kö-
zép- és Észak-Európát. A 
népek és városok közötti 
kapcsolatépítés időben 
legújabb fejezete pedig a 
törökországi testvérvá-
ros, Çanakkale és Tapolca 
barátságos-szimbolikus 
kézfogása.

Népeink története évszáza-
dok hosszú sorára egybe-
kapcsolódott a múltban. A 
kezdeti századokban nem 
voltunk barátok. Itt a Ba-

laton vidékén és Tapolca 
városában az 1530/40-es 
években találkoztunk elő-
ször. Akkor harcban áll-
tunk egymással, államaink 
határa itt a térségünkben 
másfél évszázadon át a Ta-
polca látóhatárán húzódó 
Balaton víztükre lett. A ta-
von innen a Magyar Király-
ság, a vízen túl az Oszmán 
Birodalom. Ez a korszak a 
várháborúk kora. A hadi-
eseményekkel párhuzamo-
san 1664-ben Tapolcán is 
megfordult Evlija Cselebi 
török világutazó, történet-
író és földrajzi útleíró, aki a 
Szejhatnáme című könyvé-
ben megemlíti városunkat 
és a város közepén állt vá-
runkat, amelyet „igen erős” 
várnak nevezett. Tőle tud-
juk Tapolca korabeli török 
nevét is, amely Tábieszne 
volt. A háborús idők min-
dig véget érnek. A 18. szá-
zad lassan meghozta békét. 

A török idők emlékét föld-
rajzi nevek őrizték tovább 
Tapolca vidékén, mint a 
Törökugrató, Török-domb 
és mások. Néphagyomá-
nyaink szerint a városkör-
nyéken több kereszténnyé 
lett török család telepedett 
le, amelyek leszármazói ma 
is köztünk élnek.
Az 1848/49. évi forradal-
munk és szabadsághar-
cunk leverése után a ma-
gyar politikai vezetőket és 
a honvédsereg menekülő 
katonáit már barátként fo-
gadta be és védte meg az 
akkori török állami veze-
tés. A befogadott menekül-
tek között egyaránt volt Ta-
polca környéki huszártiszt 
és honvéd közvitéz is. Az 
oltalmat kapott magyar ka-
tonák közül aztán többen 
már a török hadsereg tiszt-
jeiként ott voltak az 1853–
1856. évi krími háborúban, 
ahol jó szolgálatokat tettek 
török fegyvertársaik olda-
lán. Köztük Iszmail pasa 

néven Kmety György volt 
honvéd tábornok, aki az 
1848/49. évi szabadsághar-
cunk egyetlen, a megyénk 
területén lezajlott ütköze-
tében, az 1849. június 27-i 
ihászi csatában vezette 
hadosztályát.
Az 1880-as évek végén 
és az 1900-as évek elején 
több tapolcai fiatalember 
is megfordult Törökország-
ban, jellemzően a nagyobb 
tengeri kikötőkben, mint a 
császári-királyi hadiflotta 
tengerészei. Államaink ek-
kor már politikai-katonai 
szövetségesi viszonyban 
álltak és az osztrák-ma-
gyar hadiflotta csatahajói 
és cirkálói nem számítot-
tak ritka vendégnek egy-
egy távolsági hajóút során 
a közel-keleti, észak-afri-
kai török kikötőkben. Az 
1914–1918 közötti első vi-
lágháborúban pedig szin-
tén fegyvertársakként a tö-
rök katonák részt vettek az 
Erdély védelmében vívott 
dunai harcokban, a magyar 
tüzérek pedig a Gallipoli-
félszigeten, a Szuvla-

öbölben, és a szentföldi-
palesztinai ütközetekben 
segítették szövetségeseiket. 
A Tapolca környéki kato-
nák között volt olyan is, 
akit kitüntettek a Vas Fél-
hold, más néven a Gallipoli 
Csillaga katonai érdem-
renddel.
A hadas múltidőkről nap-
jaink felé fordulva, ma már 
egy másik és másmilyen 
korban élünk. A csatázó 
őseinkre emlékezve a békés 
mindennapokat, kapcso-
latokat, a testvértelepülési, 
kulturális és baráti vi-
szonyrendszereket építjük, 
fejlesztjük, ápoljuk és gaz-
dagítjuk. Ebben ragyogó 
példa Çanakkale és Tapolca 
egymásra találása, testvér-
városi közös története. S eb-
ben a történetben a mai nap 
kitüntetett szerepet képvi-
sel, és még sokáig emlékez-
ni fog e nap történéseire, 
aki szereplője vagy szemlé-
lője lehetett e jelállításnak, 
e jelnek az időben, a török-
magyar testvértelepülési 
emlékmű felavatásának. 

Hangodi László

Népeink a múltban, népeink a jelenben

A közelmúltban megnyílt 
Vollein Ferenc bada-
csonytomaji festő, Színek 
az égből-című kiállítása a 
Tamási Áron Művelődési 
Központban. 

A naiv művész tevékeny-
ségét a közelmúltban Ba-
laton-díjjal ismerték el, 
illetve, amint azt a meg-
nyitóra érkezett közönség 
megtudhatta, egy alkotása 
a vatikáni gyűjteménybe 
is bekerült. Elhangzott, 
a kiállítás képeinek je-
lentős része valamiként a 
Balatonhoz kötődik, leg-
nagyobb tavunk színeit, 
hangulatát adja vissza, 
illetve bibliai témákat, 
eseményeket dolgoz fel 
balatoni környezetben. A 
kiállítót és közönségét el-
sőként Barczáné Tóth Bog-
lárka, a képzőművészeti 
eseménynek otthont adó 
intézmény vezetője, majd 
Dobó Zoltán polgármester 
köszöntötte Tapolca Város 
Önkormányzata nevében. 
A kiállított alkotásokat és 
festőjüket Szemes Péter 
esztéta, irodalomtörténész 
méltatta. - A ma Tapol-
cán bemutatkozó Vollein 
Ferenc számára a festészet 
a legnemesebb örömfor-
rás. A fiatal, mindössze 25 
éves művésznek már több 
mint 140 alkotása került 
köz- és magángyűjtemé-
nyekbe, 63 önálló kiállí-

tással büszkélkedhet, négy 
képzőművészeti kiadvá-
nya jelent meg, 2021-ben 
pedig állandó Art-galéri-
ája létesült. Művészetében 
csak rá jellemző, egyedi, 
naiv stílust alakított ki. 
Az alapszíneket egymás-
sal nem, csak fehérrel, a 
tisztaság színével keveri és 
úgy használja, ahogy azt a 
teremtő adta- fogalmazott 
az esztéta. Későb Vollein 
Ferenc is szólt a jelenlé-
vőkhöz. Egyebek mellett 
elmondta, ő nem a Bala-
tont, a balatoni tájat festi 
meg, hiszen arra inkább a 
fotográfia való. Inkább a tó 
színeit, hangulatát, varázs-
latos motívumait igyekszik 
megörökíteni úgy, ahogy 
azt ő látja. A kiállításnyi-
tó fényét - Haga Kálmán 
vezényletével- a Tapolcai 
Vegyeskar szép előadása, 
balatoni népdalcsokra szí-
nesítette. /tl/

Naív művész kiállítása

Vollein Ferenc        Fotó: tl

Egy emléktábla avatásának margójára
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A pisztrángfesztivál tovább öregbítette városunk hírnevét

A rövid megnyitó ün-
nepséget kora este tar-
tották az alsó-tónál, 
ahol Navracsics Tibor 
közigazgatási és terü-
letfejlesztési minisz-
ter, a térség országgyű-
lési képviselője, Dobó 
Zoltán polgármester 
és Mezőssy Zoltán ren-
dezvénygazda is kö-
szöntötte a jelenlévő-
ket, a fesztiválozókat, 
illetve a török testvér-
város, Canakkale ön-
kormányzatának kül-
döttségét. 

Navracsics Tibor a ren-
dezvényt méltatva úgy 
fogalmazott, Tapolca az 
elmúlt bő tíz évben egy 
olyan eseményt épített 
fel és tett hagyomány-
nyá, ami országosan 
még ismertebbé tette a 
város nevét. - Jókat enni 
és inni mindig a legjobb 
út ahhoz, hogy az em-
berek békében éljenek 
egymás mellett, fenn-
tartva a jó kapcsolatokat. 
Én azt kívánom, hogy 

ez a rendezvény járul-
jon hozzá ahhoz, hogy 
az amúgy sok gonddal, 
problémákkal terhelt 
hétköznapokkal újult 
erővel tudjunk szembe-
nézni-fogalmazott. Dobó 
Zoltán polgármester a 
rendezőknek, az ötlet-
gazdáknak mondott el-
sőként köszönetet, majd 
a fesztivál közösségi és 
barátságformáló szere-

pét méltatta. - A Piszt-
ráng és Borfesztivál nem 
közvetlenül a város fesz-
tiválja, de mi úgy érez-
zük, hogy hozzánőtt a 
városhoz. Bízunk benne, 
hogy aki velünk együtt 
elfogyaszt egy pisztrán-
got és egy pohár bort, az 
rájön, hogy sokkal több 
közös van bennünk, 
mint amiben különbö-
zünk... /tl/

„…mert nem vers, csak gondolat,”

... olvasható Cseh Ildikó 
Kósza gondolatok egy 
esős délután című ver-
sében. Ildikó a közel-
múltban lépett nyugdí-
jas éveibe, de az írással 
nem állt le, minden nap 
géphez ül, hogy megfo-
galmazza érzéseit.

A versek születésével 
kapcsolatban Ildikó el-
mesélte, hogy azokat az 
érzéseket veti papírra, 
amelyeket a napi történé-
sek váltanak ki belőle. Itt 

nem nagy eseményekre, 
politikai vagy társadalmi 
hatásokra kell gondolni, 
hanem olyan egyszerű 
esetekre, melyeket nap 
mint nap lát a környeze-
tében. Lehet ez akár egy 
tétova idős hölgy, akivel 
kapcsolatban elgondol-
kodik, hogy vajon hova 
tart, mi lehet a célja. 
Az interjú készítésének 
napján például egy tö-
rött lábú galamb ragadta 
meg a költőnő figyelmét 
és a madárról írt verset. 
Cseh Ildikót a Kárpát-
medencei Újságírók 
Egyesülete egyszer már 
elismerésben részesítet-
te, és megkapta A hónap 
költője díjat. A közel-
múltban pedig az „Iro-
dalom Művésze” címet 
kapta meg a szervezet-
től. A plakett mellett egy 
nyaklánccal is meglep-
ték, melyen egy virágot 
ábrázoló medál lóg. A 
kitüntetett azóta is büsz-
kén hordja ezt az ék-
szert. Az elismerést azzal 
sikerült kivívnia, hogy 
minden nap megjelentet 
egy verset az egyesület 
honlapján. De nem csak 
verssel büszkélkedhet, 
írt már színdarabot, 
kabarét és novellát is. 
Utóbbi műfajban nem-

rég jelent meg egy köte-
te  A kolostor címmel.  
A címadó mű egy régi 
épületről szól, ami Ildi-
kó szülőfaluja mellett, 
Salföldön található. Na-
gyon szeretett itt lenni 
és elképzelte milyen volt 
az élet annak idején, mik 
történhettek a kolostor 
környezetében.  
Ildikó költői-írói mun-
kájának folyamata és az 
írás kezdete nem egy 
szokványos történet. Az 
alkotás kapcsán úgy fo-
galmazott, hogy amikor 
elkapja az érzés, ír egy 
mondatot, de még nem 
tudja mi lesz a folyta-
tás. Ha jön a rím, akkor 
vers születik belőle, ha 
nem, akkor novella. Az 
első versét még hat éve-
sen írta a nagymamája 
segítségével, amit meg 
is mutatott az iskolában. 
Ezután egy 35 éven át 
tartó csend következett. 
Hogy miért kezdett el 
alkotni kétgyermekes 
családanyaként, már 
nem emlékszik. Ezzel az 
időszakkal kapcsolatban 
a férje azt mesélte, hogy 
egyszer csak azt vette 
észre, hogy a felesége 
egyre többet ül a laptop 
előtt és szorgalmasan gé-
pel. Azt, hogy verseket ír, 

álmában sem gondolta.  
Ildikó nem a sikerért, 
az elismerésért alkot, 
hanem saját örömére. 
Szívesen veszi viszont, 
ha a családtagok, vagy a 
barátai megdicsérik az 
írását. A mások iránti 
szeretetét is verssel fejezi 
ki, közeli ismerősöknek, 
kollégáknak születés-
napra mindig verset ad. 
Ezt már annyira termé-
szetesnek veszik az is-
meretségi körben, hogy 
gyakran rendelnek tőle 
családi eseményre vala-
milyen alkotást, legyen 
szó házassági évforduló-

ról vagy diplomaosztó-
ról. /Szili Z./Cseh Ildikó

Büszkeségre okot adó elismerések, kitüntetések

Az írói lét gyümölcse A ko-
lostor című novelléskötet

Az elmaradhatatlan óriás felirat a déli városkapunál

Idén is gazdag volt a kínálat a legjobb környékbeli borokból

A parázson sült pisztráng a rendezvény szimbóluma
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Telt házas érdeklődés kí-
sérte szeptember 19-én a 
tapolcai városi moziban 
Labovszky Tamara (ötlet-
gazda, főszereplő), Simo 
Lakatos Barna (rendező), 
Mezei Zoltán (operatőr) 
és Szigethy Eszter (vágó) 
Fogd a kezem – című do-
kumentumfilmjének pre-
mierjét, amely a tapolcai 
ötletgazda és főszereplő 
szerint, a válságban lévő 
hazai gyermekvédelem 
ügyére, több, mint száz-
ezer veszélyeztetett hazai 
gyermekre kívánja felhívni 
a figyelmet.

Az alkotók ugyanakkor a 
ma gyermekvédelmi szak-
embereire is inspirálóan, 
pozitív energiákkal szeret-
nének hatni.
Labovszky Tamara a film 
vetítését megelőzően a Ta-
polcai Média érdeklődésére 
elmondta, gyermekvédelmi 
szakemberként munkája 
során megtapasztalhatta, 
hogy mi zajlik a jelenkori 
Magyarországon gyermek-
védelem címén. Úgy véli, 
ma 117 ezer veszélyeztetett 
magyar gyermekről nem 
gondoskodik megfelelően 
az állam. A háromnegyed 

órás film részben Tamara 
személyét, szociális szak-
emberré válásának lelki 
mozgatórugóit mutatja be, 
az ő látószögéből pedig 16 
szerencsétlen sorsú fiatal 
személyes vallomását, élet-
élményeit őrzi. – A gyere-
keknek semmi másra, csak 

végtelen szeretetre van 
szükségük. Ennek a szere-
tetnek az energiáját szeret-
nénk átadni filmünkkel is 
– adott hangot mély meg-
győződésének a szociális 
szakember. Az adományok-
ból, baráti támogatásokból 
létrejött dokumentarista mű 

az alkotók szándéka szerint 
nem marad folytatás nélkül. 
Elhangzott, a közeljövőben 
egy olyan filmet tervez le-
forgatni a stáb, amelyben 
egyetlen gyermek sorstör-
ténete, illetve több szociális 
szakember élete és munkája 
kap reflektorfényt. /tl/

Film készült azokért, akiknek a legnagyobb szeretetre van szükségük

A szép tapolcai kertekért, erkélyekért

A Virágos Tapolcáért 
mozgalom Tiszta Udvar-
Rendes Ház pályázatán 
idén összesen 13 magán-
személy és egy Kazinczy 
téri társasház kapott el-
ismerést a napokban a 
Tamási Áron Művelődési 
Központban.

A szervező Tapolcai Város-
szépítő Egyesület, a Város-
ért Egyesület, valamint  a 
Válalkozok Ipartestülete 
nevében elsőként Bertalan 
András, a városszépítők el-
nöke köszöntötte a díjátadó 
ünnepség meghívottjait, 
majd Dobó Zoltán polgár-
mester méltatta a nagy ha-
gyománnyal bíró mozgal-
mat. A Tiszta Udvar-Rendes 
Ház táblákat idén Zsohár 
Csabáné (Fenyves u. 39.), 

Aranyodi Sándor (Gárdonyi 
u. 2.), Kiss Józsefné (Fenyves 
u. 74.), Vetsey László-Vetsey 
Anita (Szabó Magda u. 26.), 
Ángyán Györgyné (Kiss János 
u. 19.), Sikos Rita (Vajda J. u. 
12.) és Bindics Eszter (Móricz 
zs. u. 58.) vehette át a tapol-
cai városszépítők elnökétől. 
Erkély kategóriában Lakossy 

Gyuláné (Kossuth L. 64.) 
és Tóth Valéria-Kása Árpád 
(Billege u. 5. 1/3) vehetett át 
elismerést. A zsűri a tapolcai 
előkerteket is értékelte. Ebben 
a kategóriában Kvassay Jenőné 
(Fenyves u. 34.), Szabóné Vö-
rös Márta (Vajda j. u. 120.), 
Czintula Tamás (Barackvirág 
u. 10.) és a Kazinczy tér 11-es 
társasház mutatta a legszebb 
arcát a bírák szerint. A díj-
átadó ünnepségen a Virágos 
Tapolcáért mozgalom anyagi 
támogatóinak, az Ádám kerté-
szetnek, a Fülöp kertészetnek, 
a Tapolcai Nőklub Egyesület-
nek, a Flory Amor Virágnak, 
Hosszú István gazdaboltjának, 
a Rompos Virágnak, a Ferlax 
Kft. Vasudvari gazdaboltnak 
is járt a köszönet. /tl/

(Balról) Mezei Zoltán, Labovszky Tamara és Simo Lakatos Barna a városi televízió 
kamerája előtt adott interjút

Megteltek a városi mozi széksorai                    Fotók: mr

Bertalan András elnök köszönti a jelenlévőket      Fotók: tl

A díjazottaknak ajándék járt a támogatóknak köszönhetően

Szigeti Barnabás Ernő, 
Németh -Bende Szabolcs, 
Moór Dóra és Nagy Lili-
ána tapolcai gimnazisták 
(felkészítő pedagógusuk 
Herczeg -Vecsei Katalin) 
az olaszországi Este vá-
rosában (Tapolca testvér-
városa) tartottak előadást 
egy pályázati program ke-
retében. 

Az eseményre öt ország 
diákjai értekeztek a de-
mokrácia és az EU értékei 
témában. - Nagyon jó volt 
Estében tapolcainak lenni, 

hiszen minden elfogultság 
nélkül kijelenthetem, fia-
taljaink a legjobbak voltak. 
Megjelenésben, előadásuk 
módjában, tartalmi oldal-
ról, de viselkedésükben 
is kiemelkedtek külföldi 
társaik közül - árulta el la-
punknak a küldöttség ön-
kormányzati tagja, Dalmai 
Melinda képviselő. /tl/

„A legjobbak voltak...”

A tapolcai küldöttség Este főterén     Fotó: helyszíni felv.
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A Testi-Lelki Egész-
ségfejlesztési Központ 
munkatársai 2024. 
szeptember 21-re “Moz-
dulj ki! Irány a Padkűi 
kilátó!” elnevezéssel hir-
dettek mozgásprogra-
mot Szennyainé Kovács 
Veronika vezetésével.

Ősszel kiváló lehetőség a 
környékbeli túraútvona-
lakat felfedezni, legyen 
az túra, nordic-walking, 
séta, vagy erdőfürdő. Gya-
korlatilag mindegy, csak 

mozogjunk – tájékoztatta 
és biztatja olvasóinkat Dr. 
György Annamária, az 
EFI irodavezetője.
– A mozgásnak számos 
jótékony élettani hatá-
sa létezik. A rendszeres 
edzés fokozza a szív és a 
tüdő teljesítőképességét, 
csökkentheti a vérzsír-
szintet, a vérnyomást. Az 
aktív izommunka képes 
csökkenteni a vércukor-
szintet, segít megőrizni 
az ideális testsúlyt. Mind-
ezek mellett a mentális 
egészségünkre is jótékony 
hatással bír, energetizál, 
csökkenti a stresszt, segí-
ti az alvást és megannyi 
jótékony hatást felsorol-
hatunk még – sorolta az 
irodavezető. Dr. György 
Annamária hozzátette, 
éppen ezért hirdette meg 
a Testi-Lelki Egészségfej-
lesztési Központ a “Moz-
dulj ki! Irány a Padkűi 
kilátó!” elnevezésű prog-
ramját.– Nem pusztán 
egyszerű testmozgásról 
van szó, hiszen a vállusi el-

ágazóból induló mintegy 
15 km-es táv szép és érde-
kes látnivalókat, neveze-
tességeket is tartalmazott. 
Ilyen volt a Szent Miklós-
forrás, mely a Keszthe-
lyi-hegység legnagyobb 
vízhozamú forrása és az 
egykori pálos szerzetesek 
által is használatos volt. A 
jelenlévők eljutottak a Ba-
laton-felvidéki Nemzeti 
Park egyik eldugott látvá-
nyosságához, a büdöskúti 
erdőrészhez és a Szent 
Miklós-forrás között fek-
vő katonai kutyatemető-
höz is. Megállapították, 
az árnyas bükkfák között 
kialakított kis állattemető 
méltó nyughely a katonai 
rangot viselt 12 elteme-
tett katonakutya számá-
ra. Később a 408 méter 
magas Pad-kő csúcson 
álló Padkűi kilátó volt a 
célpont. A túra jelentős 
részben erdős területen 
vezetett, így a résztve-
vőknek lehetősége nyílt 
minőségi időt tölteni a 
szabadban, elcsende-

sedni, levezetni a heti 
feszültséget. Az erdő föl-
dünk és a rajta élő embe-
rek egyik életforrása. Az 
erdőben történő túrának 
számos változata ismere-
tes. A japánból kiinduló 
erdőfürdőzés hazánkban 
is egyre elterjedtebb. Az 
erdőfürdő gyakorlatilag 
egy vezetett, tudatos séta 
a természetben. A meg-
nevezés az 1980-as évek-
ben Japánban kidolgozott 
shinrin-yoku módszer 

nevének megtévesztő tü-
körfordítása, ugyanis a 
séta a legritkább esetben 
jár tényleges fürdőzéssel, 
tartalmilag sokkal inkább 
azt fejezi ki, hogy érzéke-
inkkel elmerülünk a ter-
mészet atmoszférájában. 
Ez a tevékenység többek 
között olyan civilizációs 
megbetegedésekre nyújt-
hat gyógyírt, mint a szo-
rongás, a depresszió, a 
stressz. /tl/ fotók: termé-
szetjáró.hu/

EFI-s erdőfürdőzés szorongás, stressz és depresszió ellen

Dr. György Annamária
Varázslatos hely a Szent Miklós-forrás környéke

A Tapolca és Környéke 
Honvéd Bajtársi Egyesü-
let és a Tamási Áron Mű-
velődési Központ szerve-
zésében tartott előadást 
Dr. Tálas Péter egyetemi 
tanár, elemző-kutató „A 
közép-európai térség 
biztonsága napjainkban” 
címmel. 

Az előadás elején a szak-
értő elmondta, hogy gaz-
dasági szempontból azok 
az országok vannak, vagy 
lesznek bajban, ahol a la-
kosság száma csökken. 
Nem humanitárius ok-
ból fogadják be egyes or-
szágok a bevándorlókat. 
Egyszerűen azért, hogy 
ellensúlyozzák a népes-
ségfogyást. Ugyanis, ha 
egy országban csökken az 
aktív korú lakosság száma, 
ott a termelés is csökken, 
és ezzel párhuzamosan az 
adott ország hátrébb kerül 
a nemzetközi besorolás-
ban.
Az eladásában Dr. Tálas 
Péter kitért a multinaci-
onális cégek nemzetközi 
szerepére is. A gazdasági 
erőforrások tekintetében 
a ranglista első száz helyén 
körülbelül 25 állam talál-
ható, a többi 75 vállalko-
zás. Ezen a listán Magyar-
ország a Pepsi Colaval van 
nagyjából egy szinten. Egy 

érdekességre is felhívta az 
elemző a figyelmet. Azok 
az országok, melyek sok 
multinacionális vállalattal 
rendelkezek, gazdasági-
lag erősek. Közép-Kelet-
Európában, Afrikában 
és Közép-Ázsiában nem 
igazán találhatóak ilyen 
vállalatok, így ezek a tér-
ségek szegényebbek is. 
Több nagy cég képes arra, 
hogy a lakosságot profi-
lozza. Nincs nehéz dol-
guk, hiszen a mesterséges 
intelligencia segítségével 
a lakosság minden egyes 
internetes tevékenysége 
lekövethető, legyen az kö-
zösségi oldal használat, 
vagy egy internetes térkép 
megnyitása. Így könnyen 
megtudják, hogy mire 
költenék el a pénzüket az 
emberek és célzott reklá-
mokat és információkat 
juttatnak telefonjaikra 
vagy számítógépeik kép-
ernyőjére. 
A világ eseményeivel kap-
csolatban a művelődési 
központban elhangzott, 
hogy jelenleg két nagy 
törésvonal észlelhető. Az 
egyik Európa és Oroszor-
szág között van, ami szá-
munkra azért fontos, mert 
Magyarország éppen egy 
ilyen törésvonal közelében 
található. Ez többek között 
a biztonságpolitikánkra 

fog kihatni. A másik tö-
résvonal Kínától keletre 
található. Az itteni konf-
liktus abból indul, hogy 
az ázsiai ország igyekszik 
csökkenteni az USA sze-
repét a régióban.  Kérdés 
tehát, hogy Amerika visz-
sza tudja-e szorítani a fent 
említett nagyhatalmak 
térségbeli törekvéseit. Tá-
las Péter hozzátette, hogy 
az Államok egyre inkább 
Kínára fókuszál,  és ezzel 
egyidejűleg elfordul konti-
nensünktől. Amerika nem 
Oroszországban és nem 

Európában látja a veszélyt, 
hanem Kínában, ezért az ő 
törekvéseiket akarja meg-
akadályozni. Biztonságun-
kat tehát magunknak kell 
szavatolni, hiszen egyre 
kevésbé számíthatunk az 
Egyesült Államokra. –tette 
hozzá a szakértő.
Európa jelenleg nagyon 
gyenge. Ezt bizonyítja, 
hogy több ország is sze-

retné Ukrajnát támogatni, 
de nem tud annyi lőszert 
legyártani, mint ameny-
nyire a háborús országnak 
szüksége lenne. A gyen-
gülő gazdasági helyzetnek 
több oka is van, ezek közül 
az egyik, hogy kontinen-
sünk országai nagyban 
függnek Kínától. 2000-től 
2014-ig főleg nyugat-euró-
pai országokban volt nagy 
befolyása az ázsiai ország-
nak. 2014-től pedig már 
Közép-Kelet-Európában is 
meghatározó a kínai be-
fektetések száma. Európa 
mára olyan helyzetbe ke-
rült, hogy ha nem változta-
tunk néhány dolgon, akkor 
a gyerekeink, vagy unoká-
ink feltehetőleg rosszab-
bul fognak élni, mint mi 
most. Valószínűleg egy 
értékrendváltás fog bekö-

vetkezni térségünkben. 
Jelenleg egy erősen anyagi 
szempontú értékrenddel 
bírunk. Viszont mára kezd 
megjelenni a fiataloknál 
az a személet - a szüleik-
kel ellentétben - hogy nem 
a munka, a munkahely a 
legfontosabb, hanem a sza-
badidő vagy a család. 
Dr. Tálas Péter az előadá-
sa végén rávilágított arra, 
hogy egy ország lakossá-
gának a gondolkodását 
nagyban meghatározza a 
történelmi múlt. Másként 
gondolkodnak az új nem-
zetállamok tagjai, és más-
ként azok, melyek több száz 
éves múlttal rendelkez-
nek. De az is meghatározó 
Közép-Kelet-Európában, 
hogy melyik országban, 
hogyan élték meg a rend-
szerváltást. /sz.z/

A közép-európai térség biztonsága napjainkban- jelenleg két nagy törésvonal van

A világpolitika nagy kérdései kerültek terítékre Fotó: TVT

Másként
gondolkodnak az 
új nemzetállamok 
tagjai, és másként 
azok, melyek több 
száz éves múlttal 
rendelkeznek
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A TIAC felnőtt csapata a 
Vármegye II. osztályában 
mérkőzött a Kamond FC-
vel szeptember 22-én, a 
tapolcai Városi Sportte-
lepen. 

Az összeszokófélben lévő 
hazaiak a csabrendeki 
3:3 után, a - rapszódikus 
eredményeket produká-
ló - mostani ellenfelével 
próbált boldogulni, a hely-
zetét pedig nem könnyí-
tette meg az a tény, hogy 
mindössze egy cserejáté-
kos ült a kispadon. Tomor 
T. találatával megszerezte 
a vezetést a Kamond FC a 
28. percben, a tapolcaiak 
néhány helyzetéből nem 

született gól. A második 
játékrészben Tűű D. ta-
lálatával nagyobb lett a 
különbség az 53. percben. 
Ezt követően a csapatok 
nem bírtak egymással egé-
szen a hajráig: a 83. perc-
ben Orbán Á. büntetőből 
volt eredményes, majd 
a rendes játékidő utolsó 
percében duplázott is, így 
sikerült menteni a TIAC 
csapatának egy pontot.
A tapolcaiak sikeresebb 
befejezései még váratnak 
magukra, az új tagokkal 
kibővült keretnek több 
mérkőzésre van szüksége 
az egységesebb játékhoz.
TIAC VSE - Kamond FC 
2:2 (0:1) /ks/ /fotó: ks/

Egál a Kamond FC-vel

A tapolcaiak sikerei még váratnak magukra

Vármegyei III. o. Dél Li-
gában, Kinizsi TE Nagy-
vázsony csapatát fogad-
ta a Tapolcai Öregfiúk, 
szeptember 22-én, a Vá-
rosi Sporttelepen. 

Az öregfiúk a legutóbbi 
mérkőzés után nagyobb 
bizonyítási vággyal léptek 
pályára az idén jó formá-
ban játszó nagyvázsonyi 
csapat ellen. Ennek ered-
ményeként Szabó B. talált 
be a vendégkapuba a 34. 
percben. A hazai öröm 
nem tartott sokáig, mivel 
a 37. percben Kötél T., míg 
a 40-ben Kötél R. szerzett 
gólt megfordítva ezzel az 
eredményt (1:2). A félidőt 
követően a második peri-
ódusban egyik csapat sem 
alakított ki mezőnyfö-

lényt. A hazaiak - akárcsak 
Nemesgulács ellen - másik 
formációban játszottak, 
ami sajnos most sem veze-
tett eredményre. További 
hátrány volt, hogy kapus 
híján Nagy Bélának kellett 
védeni a meccs folyamán. 
A kevés labdabirtoklás el-
lenére a 70. percben Cseh 
M. tovább növelte a ven-
dégelőnyt (1:3), amire öt 
perc múlva érkezett a ta-
polcai válasz: Bárány P. 
góljával szépített a TÖFC, 
de egyenlíteni már nem 
maradt ereje. A hadra fog-
ható játékosok számában 
és a korban mutatkozó 
különbségek kiütköztek a 
játék végső képében is. 
Tapolcai ÖFC - Kinizsi TE 
Nagyvázsony 2:3 (1:2) /ks/ 
/fotó: ck/

A Kinizsi nyerte a párharcot

A korbeli különbségek kiütköztek a mérkőzésen

A tapolcai Öregfiúk FC a 
Veszprém Megyei III. o., 
Dél csoportban, Nemes-
gulács-Kisapáti Kvarc SE 
ellen lépett pályára a Ne-
mesgulácsi Sportpályán, 
szeptember 15-én.

A Balatonakali elleni 
nagyarányú győzelem 
után, szűkebb kerettel ér-
keztek a vendégek. Az első 
félidőben mindkét oldalon 
esett gól: a hazaiaknál Tóth 
Á. szerezte meg a vezetést 
a 22. percben, majd Szőcze 
Cs. egyenlített a 33.-ban. A 
második félidőben ismét a 
nemesgulácsi csapat élt a 
lehetőséggel, a 62.percben 

Molnár B. volt eredmé-
nyes. Az egyenlítés elma-
radt, a továbbiakban egyik 
fél sem szerzett gólt. Nagy 
küzdelemben - a fair play 

határait súrolva - maradt 
alul a TÖFC. Nemesgu-
lács-Kisapáti Kvarc SE - 
Tapolcai ÖFC 2-1 (1:1)
                         /ks/ /fotó: ck/

Küzdöttek az Öregfiúk

A játék fair play volt, de alulmaradtak a vendégek

Bajnok tapolcaiak a tatamin
Grappling Magyar Baj-
nokságon vettek részt a 
Tapolcai Brazil Jiu-Jitsu 
szakosztály tagjai szept-
ember 21-én, a Hatvani 
Sportcsarnokban.

A junior, felnőtt és ve-
terán döntőkön öt fő-
vel képviselte magát az 
egyesület, akik kiváló 
eredmények mellett sé-
rüléseket is begyűjtöttek. 
Dobay Bendegúz ( junior 
66 kg), valamint Németh 
Lajos (felnőtt 84 kg Gi 
és NoGi kategóriában) 
egyaránt magyar bajno-
kok lettek fegyelmezett, 
taktikus küzdelmekben. 
Dajka Patrik (felnőtt 100 
kg Gi-ben) bronzérmet 
szerzett. Keszthelyi Gel-
lért második mérkőzése 
után lesérült, így junior 
77 kg Gi kategóriàban 
ötödik helyezést ért el. 
Páhi Ádám viszont az 
első párharcban elszen-
vedett sérülése miatt 

már nem tudta folytatni 
a küzdelmet. A legered-
ményesebb férfi verseny-

ző díjat sokak örömére 
Dobay Bendegúz érde-
melte ki. /ks/ /fotó: TBJJ/

Mesterek és tanítványaik együtt, egy fotón

Pekingben rendezték 
meg a Teqball sportág 
egyik legrangosabb nem-
zetközi megmérettetését 
a Teqball World Seriest, 
szeptember 20. és 22. kö-
zött.

Az eseményen a magyar 

indulók között az Infinity 
Team csapat öt verseny-
zője is részt vehetett,  
köztüka tapolcai Cséri 
Soma. A versenyző àprilis 
óta fejleszti képességeit 
ebben a gárdában és hazai, 
valamint nemzetközi ver-
senyeken is jól szerepel. 
Legutóbb a nehéz pekingi 
mezőnyben az egyéni ki-
lencedik helyet, párosban 
pedig az ötödik helyet si-
került megszereznie. 
A precíz lábmunkát és 
technikai tudást igénylő 
sportág egyre nagyobb 
teret hódít Magyarorszá-
gon, de világszinten is. 

Ami még örvendetes hír, 
hogy a labdarúgás iránti 
szenvedély ezen az ágán a 
magyar játékosok szere-
pelnek az élvonalban. /ks/ 
/fotó: IT/

Eredményes Teqball szereplés Pekingben

Cséri Soma

Az Infinity csapat öt ver-
senyzője a kínai fővárosban

FUTBALL
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Nemzeti 
Kulturális 
Alap

,,
Véget ért a 45. Sakkolim-
pia, melyet a budapesti 
BOK Csarnokban ren-
deztek meg szeptember 
10-e és 23-a között.

Ezúttal több mint 150 csa-
pat sakkgéniusza ült ösz-
sze, mind a nyílt, mind 
a női szekcióban, ezzel 
a legnagyobb létszámú 
sakkolimpiának számí-
tott az idei. A svájci pon-
tozási rendszeren belül 
a női sakkozócsapatunk 
14., a férfiak a 11. helyen 
zártak. A TVSE korábbi 
sportolója, mára nemzet-
közi női nagymester, Gaál 
Zsóka összességében tíz 
mérkőzésből hat győztes, 
egy döntetlen és három 
vesztes partit hozott ösz-
sze, 13 ponttal növelte 
élő pontszámát, valamint 
megszerezte a harmadik 
női nagymesteri és máso-
dik férfi mesteri normáját 
is. Az olimpia élő köz-
vetítéseit a Tamási Áron 
Művelődési Központban 
is nyomon lehetett követ-
ni. Paréj József, Istvándi 
Lajos, Bencze Balázs Do-
minik, Kötéljártó Áron 
és Heiligermann Gábor 
edzők magyarázataikkal, 
szituációs feladaival a na-
gyok „szellemi játékának” 
grandiózus élményéhez 
juttatták a növendékeket 
és az érdeklődőket. /ks/

Sakkolimpia

2024. 09.21.
Hocz Veronika
Somogyi Balázs
2024. 09.27.

Farkas Erzsébet
Bachmann Gábor

Házasságkötés




